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ВІТАЄМО!

Драгомановська родина вітає
свого лідера, ректора НПУ Вікто�
ра Петровича Андрущенка з
присвоєнням йому звання Почес�
ного професора Південноукра�
їнського національного педагогічно�
го університету імені К. Д. Ушинсь�
кого. Ми пишаємося Вами й зичи�
мо натхнення та успіхів у всіх нових
починаннях!

Щотижня ректор НПУ імені Михайла Драгоманова Віктор Андрущенко, незва'

жаючи на щільний і напружений графік, завжди знаходить час для зустрічей і спіл'

кування зі студентами. Цього разу він запросив до себе в кабінет представників

студентського активу вишу, делегатів до Вченої Ради університету на чолі зі сту'

дентським ректором Миколою Давидюком.

Долучилися до розмови перший проректор Володимир Бех, директор Інституту соці�
ології, психології та управління Володимир Євтух, директор Інституту природничо�геогра�
фічної освіти та екології Віталій Покась і голова студентської профспілкової організації Ста�
ніслав Цибін.

Ректор поцікавився успіхами студентів у навчанні, їх особистими захопленнями та пла�
нами на майбутнє. Очільник запевнив активістів, що в їх віці та з їхніми можливостями, хоча,
звісно, за бажання, можна встигнути зробити чимало для власного розвитку, творення осо�
бистості. І це стосується не лише
активного навчання та просиджування
за книгами у бібліотеці чи біля екрана
комп’ютера, а й активного способу
життя, участі в університетському
житті, спортивної діяльності й розваг.

Як зазначив Віктор Петрович,
молодість – чудова пора і варто цей
час використовувати з користю у
першу чергу для себе. Академік
пояснив студентам, яка відповідальна
місія покладена на них, обраних деле�

гатами до Вченої Ради НПУ – пер�
шого і головного органу порядку в
університеті. “Ви повинні дуже
чітко й коротко висловити точку
зору всього студентського колек�
тиву та передати і пояснити для
них рішення Вченої Ради, – наго�
лосив Віктор Петрович, – та я
впевнений, ви з цим впораєтеся”.

Людмила КУХ 

ВЕЛЬМИШАНОВНІ ОСВІТЯНИ, ДОРОГІ ДРАГОМАНОВЦІ!

Щиро вітаю вас із професійним, світлим, нат-

хненним святом – Днем освітянина!

Педагог, Вчитель – це не просто професія. Це
поклик серця, потреба душі, невтомна щиросердна
праця на благо рідного народу, усієї людської цивілі�
зації. Бути педагогом – це завжди велике щастя,
дарунок долі і разом з тим надзвичайна відповідаль�
ність за майбутнє своєї країни. Ви, шановні педагоги,
здійснюєте зв’язок часів, продовжуючись у своїх
учнях. Кожній молодій людині разом із неоціненним
скарбом високої освіченості, багатої духовності та
прагнення змінювати на краще своє життя й життя
своєї країни ви передаєте частинку й свого серця.
Мабуть тому, пам’ять про першого вчителя, мудрого
наставника, талановитого педагога живе, як незгасима свіча, крізь роки й
століття всупереч подіям буремної історії. У Драгомановському університеті
готують саме такого окриленого творчого педагога.

Тож висловлюю вам, вельмишановні драгомановці, сердечну вдячність за
невтомну працю, за великий талант і покликання сіяти мудрість, знання,
любов.

Хай завжди щедрою на сходи буде освітянська нива, а в усіх ваших почи�
наннях вірними супутниками стануть успіх і удача!

З повагою, ваш ректор

Віктор АНДРУЩЕНКО
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7 жовтня 2012 р. народний ансамбль “Купава” 
виступив з концертною програмою, присвяченою 597�й річниці 

з дня заснування селища Міжгір’я та відвідав оздоровчий комплекс “Синевир”

НОВІ НАГОРОДИ

Національний педагогічний університет імені Михайла Драгоманова та

Інститут розвитку дитини нагороджено грамотами й медалями загально'

національного проекту “Флагмани освіти і науки України” за вагомий вне'

сок у розвиток освіти і науки нашої держави.
НПУ імені Михайла Драгоманова впевнено завоював першість серед вищих

педагогічних навчальних закладів України, а після того як ректор університету,
академік Віктор Андрущенко був обраний Президентом Асоціації педагогічних
університетів Європи, Драгомановський виш отримав незаперечно добру репу�
тацію на світовому освітньому і науковому просторі.

Пріоритетами своєї діяльності університет визначає підготовку нового вчите�
ля для об’єднаної Європи – носія загальнолюдських цінностей, конкурентоздат�
ного у вітчизняному та європейському педагогічному просторі. 

У Драгомановському виші формується науковий світогляд і картина світу від�
повідно до найновіших наукових надбань та соціальної практики, тому навчаль�
ний заклад упевнено рухається до отримання статусу дослідницького, як осере�
док наукового пошуку, підготовки молодого покоління дослідників.

РЕКТОР ПОСПІЛКУВАВСЯ ЗІ СТУДЕНТСЬКИМ АКТИВОМ

СССС тттт уууу дддд ееее нннн тттт сссс ьььь кккк аааа     рррр аааа дддд аааа



14'15 вересня на базі Інституту української філології відбу'

валася Міжнародна науково'практична конференція “Панте'

леймон Куліш – піонерна постать української літератури, куль'

тури, науки”, присвячена 150'літтю виходу першої збірки

“Досвідки. Думи і поеми” видатного українського митця, дра'

матурга, перекладача, літературознавця, критика, видавця та

педагога.

До робочої групи підго�
товки та організації прове�
дення цього заходу увійшли
фактично всі викладачі
кафедри української літера�
тури (завідуючий професор
Володимир Погребенник)
Інституту української філо�
логії Національного педаго�
гічного університету імені
Михайла Драгоманова на
чолі з директором Анатолі�
єм Висоцьким. Залучивши до
роботи своїх колег із Вінниці,
Кривого Рогу, Львова, Рівного,
Хмельницького, Чернівців та
Ужгорода, вони розробили цікаву
та пізнавальну програму.

Зважаючи на те, що Панте�
леймон Куліш долучився своєю
працею не лише до української
літератури, а й до інших наук,
розглядати його особистість
виключно як письменницьку було
б недоречно. До такого висновку
дійшла злагоджена праця робо�
чої групи. Саме тому на конфе�
ренцію було запрошено відомих
мовознавців та істориків.

Серед гостей – доктор філологічних наук, академік НАПН Укра�
їни, професор, завідувач кафедри стилістики української мови
Любов Мацько, яка розповіла присутнім про роль видатного укра�
їнського письменника у становленні сучасної української літератур�
ної мови. Ніхто з українських письменників середини XIX ст. не
працював стільки над жанровим урізноманітненням української
мови. Пантелеймону Кулішу належать перенесені з фольклору
жанри думи й казки, історичні оповідання і романи, історична
поема, історико�поетична драма�ідилія і т. ін., перші зразки укра�
їнської наукової прози (“Історія України від найдавніших часів”,
“Хмельниччина” та ін.). Саме він вперше запропонував використо�
вувати спрощений варіант правопису української мови.

До прикладу, у № 9 журналу “Основа” за 1861 р. П. Куліш
надрукував “Історію України од найдавніших часів”. Редакція у своїй
примітці зазначила, що ця стаття має значення не лише з погляду її
змісту, а й покликана показати, якою мірою українська мова придат�
на для наукового викладу історії. А вже в редакційній примітці до

продовження цієї публікації в № 11�
12 стверджується, що вона є зраз�
ком обробки народної мови.

Наступного дня на учасників
чекало виїзне засідання. Пунктом
призначення подорожі був хутір
Мотронівка, що на Чернігівщині, –
мала батьківщина письменника.
Саме тут розмістився Історико�ме�
моріальний музей�заповідник Пан�
телеймона Куліша “Ганнина
Пустинь”. Захоплива екскурсія від
працівників музею нікого не зали�
шила байдужим. 

Антон ЮРЧЕНКО,

прес-служба університету
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Газета “Педагогічні

кадри” продовжує публіка'

цію найбільш гострих запи'

тань, які ставляться на пер'

сональному сайті ректора

університету Віктора Андру'

щенка. Якщо вас турбує

якесь питання стосовно уні'

верситетського життя, ви

можете безпосередньо

звернутись до очільника

вишу і отримати відповідь на

сайті www.avp.npu.edu.ua

Доброго дня, Вікторе Петро-

вичу! Чому наш університет вва-

жається одним із кращих, якщо

хоча б біля гуманітарного корпу-

су (в якому найбільша кількість

студентів), де на вулиці 2 лавки,

на яких сидять всі 15 поверхів,

немає елементарного студент-

ського парку?  

Звісно, хотілося б зробити
чудове місце відпочинку для сту�
дентів біля гуманітарного корпусу
університету. Але ми мусимо
враховувати, що розташовуємося у
центрі міста, де кожен “клаптик”
землі – національне надбання,
яким ніхто ніколи не поступиться. У
наших планах було перекриття
вулиці Тургенівської з обох боків
задля її облаштування з лавочками
й альтанками для студентів, та поки
що, на жаль, ця пропозиція не зна�
ходить розуміння і підтримки у пра�
цівників дорожньо�патрульної
служби міста. Адже кожна київська
вулиця – важлива артерія столиці,
що служить комфорту й зручності
пересування для киян. І все ж таки
ця тема є для нас актуальною. 

До того ж, інформую вас про
те, що біля Центрального корпусу
НПУ був відкритий чудовий вну�
трішній дворик для відпочинку сту�
дентів, де вони можуть посидіти зі
своїми комп’ютерами й книгами,
випити чашку кави й поспілкувати�
ся з ректором.

На Тургенівській вулиці в наших
планах – будівництво нового нав�
чального корпусу й житлового
будинку. Якщо це не вдасться реа�
лізувати, то там теж буде облашто�
вана чудова алея для відпочинку.

Пане ректоре, недавно Ви

розливали студентам пиво. Чи

не вважаєте, що це поганий при-

клад для молоді, що й так випи-

ває?  Інна

Шановна пані Інно, думаю, що
краплина пива навряд чи зашко�
дить молодій людині, яка веде здо�
ровий і активний спосіб життя,
працює над собою. До того ж, можу
Вас запевнити, що подібна практи�
ка впроваджується в багатьох
вищих навчальних закладах світу.
Вперше я спостерігав це тридцять
років тому, перебуваючи з візитом
в університеті в Лейпцигу. Там,
зокрема, діє навіть студентський
клуб, в якому керівництво універ�
ситету, викладачі й студенти
зустрічаються для спілкування за
кухлем пива чи чашкою кави. Такі ж
зустрічі часті в університетах Кана�
ди, Австрії й багатьох інших. Такою
практикою користується академік
Віктор Садовничий, ректор
Московського державного універ�
ситету імені М. В. Ломоносова.

Окрім того, формування куль�
тури спілкування – наше спільне
завдання, і я б не радив Вам стави�
тися до цього з позиції тоталіта�
ристської свідомості і моралі, сим�
птоми якої у кожному з нас є досить
живучими. Та все ж дякую за запи�
тання.

ЗЗааппииттаанннняя��ввііддппооввііддьь
Цього року виповнюється 171 рік з дня народження патрона нашого університету Михайла Драгоманова.

Сьогодні Драгомановський університет – провідний вищий навчальний заклад у системі педагогічної освіти
України. За довгі роки свого існування ми підготували понад 150 тисяч учителів у контексті гуманістичних освіт�
ніх поглядів Михайла Петровича.

Ми прагнемо, щоб кожен драгомановець
почував себе комфортно і затишно, навчався і
навчав у відповідності з високим покликанням
утвердження Української Держави, розвитку
нашої великої культури, науки і освіти. Тому кож�
ного року Міжнародний благодійний фонд імені
М. П. Драгоманова фінансує іменні стипендії
кращим студентам університету, адресну допо�
могу вихованцям дитячих будинків та тяжкохво�
рим студентам, а також надає кошти на підтрим�

ку творчих, мистецьких і спортивних проектів, які відбуваються в універ�
ситеті.

Тож щиро вітаю вас із нашим спільним святом! Бажаю усім драгома�
новцям єдності, взаєморозуміння та наснаги. Переконаний, що спіль�
ними зусиллями ми збережемо і примножимо ту духовну спадщину, яку
залишив Михайло Драгоманов прийдешнім поколінням.

Віктор АНДРУЩЕНКО,

Президент Міжнародного благодійного фонду М. П. Драгоманова
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ДРАГОМАНОВЦІ ВШАНУВАЛИ ЮВІЛЕЙ ПЕРШОЇ ЗБІРКИ ПАНТЕЛЕЙМОНА КУЛІША

В Інституті соціальної

роботи та управління

Національного педагогіч'

ного університету імені

Михайла Драгоманова від'

булася зустріч учасників і

переможців зборів військо'

во'патріотичного вихован'

ня, організованих Всеукра'

їнською громадською орга'

нізацією “Громадський рух

“За майбутнє”, з коорди'

натором громадської орга'

нізації Михайлом Харечком.

Представила гостя студентам
директор Інституту професор Алла

Ярошенко. “Співпраця з такою орга�
нізацією, та й віддана щира дружба й
підтримка, якою заручився інститут,
уже триває кілька років і приносить
хороші плоди, – зазначила Алла Олек�
сандрівна. – Наші студенти не лише
отримують військово�патріотичне

виховання, але й гармонійно розвиваються як особистості
– фізично й інтелектуально”.

Великі слова вдячності директору й особливо студен�
там висловив координатор “Громадського руху “За май�
бутнє” пан Харечко. Михайло Миколайович зауважив, що,
як виявилося під час різноманітних зборів і змагань, дівча�
там�драгомановкам усе під силу. Це вони довели, прой�
шовши “Школу виживання”, де маршрут складав близько
137 км гірською лісистою місцевістю. Окрім того, переко�
наний пан Михайло, разом із фізичним розвитком кожен
учасник отримав ще й незамінні навички командної робо�
ти, товариських стосунків, довіри й взаємопідтримки.

За співпрацю та вагомий внесок у виховання
патріотизму студентської молоді Алла Ярошенко
вручила подяку дорогому гостю від всього інсти�
туту.

Студенти ж ділилися враженнями від змагань,
демонстрували світлини, підбирали команду та
планували наступну стратегію для перемоги.

Юлія КОВАЛЬЧУК,

прес-служба університету
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СТУДЕНТКИ'ДРАГОМАНОВКИ ЗНОВУ В ПЕРШОСТІ НА ЗБОРАХ



В Інституті соціальної роботи та управлін'

ня НПУ імені М. П. Драгоманова відкрито нову

спеціальність “Соціальна допомога”, анало'

гів якій в Україні досі не було. Про ініціативу

створення нової спеціальності, її значення та

перспективи розповіла директор Інституту

соціальної роботи та управління, доктор

філософських наук, професор Алла

ЯРОШЕНКО. 

– Алло Олександрівно, розкажіть, будь

ласка, про ідею відкриття нової спеціальності. 

– З огляду на кардинальні зміни в усіх сферах
життя українського суспільства, складне станови�
ще соціальної сфери, переусвідомлення розуміння
поняття “соціальна допомога” постала потреба у
науково обґрунтованій підготовці фахівців з цього
напряму. Ідея виношувалась з кінця 2010 року, а
вже у минулому почалась кропітка робота. Для того
щоб відкрилась нова спеціальність, відбулася
велика співпраця з фахівцями, які бачать практичну
сторону майбутнього результату. Робота по роз�
робці стандартів до спеціальності “соціальна допо�
мога” була складною, через те що аналогів даної
спеціальності в нашій країні не було, то ж ми муси�
ли самі розробляти усі документи, в тому числі
освітньо�кваліфікаційну характеристику. Фактично
ми ліцензували нову спеціальність за півроку. У
цьому нам допоміг відділ ліцензування, зокрема –
Ганна Олександрівна Денискіна, з нею дуже тісно
співпрацював проректор з навчально�методичної
роботи Національного Педагогічного Університету
імені М. П. Драгоманова – Роман Михайлович Вер�
нидуб. Дуже вдячні ректору НПУ імені М. П. Драго�
манова Віктору Петровичу Андрущенку та Міні�
стерству освіти і науки, молоді та спорту України за
те, що підтримали нас. Нам надзвичайно приємно,
що спеціальність “Соціальна допомога” започатку�
вав саме наш інститут. На сьогоднішній день вже є
пропозиції від інших інститутів та університетів з
проханням поділились нашими напрацюваннями
та базовими документами. 

– Хто забезпечуватиме підготовку та

випуск фахівців?

– Фахову підготовку студентів за спеціальністю
“Соціальна допомога” буде здійснювати профе�
сорсько�викладацький склад таких структурних

підрозділів: кафедри
соціальної педагогіки,
теорії та технології
соціальної роботи,
галузевої психології та
психології управління,
соціально�правового
захисту населення.
Оцінка матеріальної
бази кафедри соціаль�
ної політики свідчить
про високий рівень і
науковий потенціал
професорсько�викла�
дацького складу, наяв�
ність у бібліотечному
фонді комплекту нав�

чально�методичної літератури з можливістю її оно�
влення, тобто наявність усіх необхідних для стано�
влення нової спеціальності умов. 

– Чи можна співвідносити спеціальності

“соціальна робота” і “соціальна допомога”?

– Соціальні працівники і соціальні помічники
працюють у галузі соціального забезпечення.
Проте робота в сфері соціальної допомоги вимагає
спеціальних знань, систематизація яких, як пока�
зує практика, специфічна. Соціальні працівники, які
не мають спеціальної підготовки з напряму
соціальної допомоги, рідко спроможні виконувати
повною мірою завдання, що постають перед ними.
Саме тому в соціальній сфері зараз спостерігаєть�
ся гостра проблема кадрового забезпечення зі
спеціальності “соціальна допомога”. 

– Які посади зможуть займати випускники

нової спеціальності?

– Первинні посади фахівця в галузі спеціалізо�
ваної освіти, спеціалізованого обслуговування, із
забезпечення стаціонарних установ соціального
обслуговування; інспектора з виплати, призначен�
ня пенсій; інспектора з кадрів; експерта�консуль�
танта зі страхування; держінспектора; інструктора
з трудової адаптації; асистента вихователя по
роботі з дітьми�інвалідами.

Спілкувалась 

Олександра БИЧКОВСЬКА
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СОЦІАЛЬНА ДОПОМОГА ЯК СПЕЦІАЛЬНІСТЬ

10'11 жовтня 2012 року в Драгомановсько'

му університеті пройшли традиційні для вче'

них юридичних і правових наук VІІІ юридичні

читання, присвячені цього разу правовим про'

блемам взаємодії влади і громадянського сус'

пільства.

Відкриваючи пленарне засідання конференції, ректор
університету Віктор Андрущенко разом з вітальними
словами учасникам заходу теплі й щирі привітання висло�
вив на адресу Інституту політології і права, дирекції й
керівнику підрозділу, доктору історичних наук, професору
Богдану Андрусишину з нагоди 20�річчя створення
Інституту.

“В Україні функціонує багато юридичних шкіл здебіль�
шого при вищих навчальних закладах в Одесі, Харкові,
Києві. Але в нашому навчальному закладі створена школа
підготовки юристів для освітянської галузі насамперед.
Велику когорту талановитих науковців підготував Інститут
політології і права НПУ. І погодьтеся, випускник будь�якої
юридичної академії, коли піде викладати в школи й інші
заклади освіти, яку ідеологію понесе з собою? Переважно
практичну, ідеологічну складову. Драгомановці ж педаго�
ги хочуть, щоб ця складова була гуманістичною, духовно
правовою філософією. Цього ми вчимо наших студентів�
юристів”, – констатував Віктор Петрович.

Традиція, яку вже 20 років Інститут політології і права
НПУ впроваджує в життя, ґрунтується на високому інте�

лектуалізмі, фаховій компетентності й універсальності
юриста. Прикладом цьому є і восьмі юридичні читання, що
разом з тим своєю кількісною вагою заявляють про існу�
вання вже певної наукової школи, згуртованості фахівців,
що відстоюють власну точку зору, аргументовану й апро�
бовану. 

Привітати ювілярів з поважною подією та взяти участь
у конференції завітали друзі колеги Інституту, партнери в
роботі й випускники. Головна редакторка педагогічного
часопису “Освіта” Ольга Коноваленко разом із щирими
вітаннями вручила директору Інституту політології і права
Богдану Андрусишину та вченому Віктору Бондаренку

дипломи переможців конкурсу кращих освітян року у
номінації “Лиш храм збудуй” за книгу “Державно�церков�
ні відносини”.

Високі нагороди від рідного університету отримали
працівники Інституту політології і права, видатні педагоги�
юристи. Зокрема Золотою медаллю імені М. П. Драгома�
нова за створення кафедри, розробку програми та запо�
чаткування нового напряму в НПУ і системі освіти нашої

держави нагороджений завідуючий кафедри Драгоманов�
ського університету, Перший заступник міністра освіти і
науки, молоді та спорту України Євген Суліма. Медаллю
Григорія Сковороди НАПН України нагороджений профес�
ор кафедри економічної теорії Олександр Гош. Срібні
медалі імені М. П. Драгоманова з рук ректора отримали
професор кафедри теорії та історії держави і права
Ростислав Огірко та професор НПУ, перший віце�прези�
дент Академії державного управління при Президентові
України Костянтин Ващенко.

У процесі наукового заходу ще було роздано чимало
грамот і подяк від наукових інституцій і Драгомановського
університету. Адже конференція об’єднала представників
фактично усіх спрямувань і гілок юриспруденції: цивільно�
го, кримінального, господарського права, конституційних
засад державотворення, економічних векторів юридичної
науки. Учасники і гості мали змогу представити власні
оригінальні методики викладання правознавства, політо�
логії, економічної теорії, зокрема, що стосувалося наоч�
них засобів навчання, використання у навчально�виховно�
му процесі знань про історичні аспекти формування полі�
тичної культури, методики формування предметних умінь
та чимало іншого.

Людмила КУХ,

світлини Юлії КОВАЛЬЧУК
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Міжнародна науково�практична

конференція

21 вересня 2012 року в Національному педагогічному

університеті імені Михайла Драгоманова відбулась

Міжнародна науково'практична конференція “Навчально'

методичне забезпечення вальдорфських шкіл в Україні”.

Головні питання, які були розглянуті, стосувалися проблеми

розвитку освіти та наближення української освітньої системи

до європейських стандартів.

Виходячи зі змісту доповідей учасників конференції, стало
зрозуміло, що досвід експериментальної роботи підтвердив:
вальдорфська школа створює сприятливі умови для гармонійного
всебічного розвитку учнів, формування навичок соціальної взає�
модії, становлення активної життєвої позиції. Як свідчать дані дер�
жавної атестації у 9 та незалежне оцінювання в 11 класах, учні не
тільки засвоїли навчальні програми на рівні Державного стандар�
ту, але й отримали додаткові знання з історії мистецтв, живопису,
ремесел тощо. Випускники вальдорфських шкіл успішно вступили
до вищих навчальних закладів, вони мають високий рівень культу�
ри, прагнуть до подальшого самовдосконалення.

Рімма ГОЛІНКО,

прес-служба університету

ДОСВІД 

ВАЛЬДОРФСЬКИХ ШКІЛ
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Інституту політології і права стільки,

скільки й українській незалежності. Ми тво-

римо історію разом зі своєю країною і

щасливі від цього.

Богдан АНДРУСИШИН



Свій 60'літній ювілей чудової осінньої пори

відзначає Микола Савич Корець. За роки свого

життя він заслужив авторитет, який підкріпле'

ний всебічною освіченістю, інтелектуальним

багатством, яскравою індивідуальністю,

винятковою працелюбністю та фаховою ком'

петентністю.

До ювілею Микола Савич прийшов з повною скарб�
ницею добрих справ. За це йому низько вклоняються і
завжди будуть вдячними люди. Адже він багатьом став
провідником у життя і в науку. Світильник його душі нез�
гасний, осяює і зігріває усіх, хто приходить до нього.
Веселий життєлюб, людина безмежної душі та великого
серця, справжній і непідробний, він з перших слів спілку�
вання стирає грань офіціозу та руйнує відчуття дистанції
зі співрозмовниками. Не дивно, що йдуть до Миколи
Савича учні і колеги, студенти та їх батьки – як до профе�
сора і як до людини – за порадою, допомо�
гою, підтримкою, розділити смак своїх
успіхів, поділитись своїми мріями та пла�
нами.

Життєвий шлях ювіляра розпочався
8 вересня 1952 року у с. Корощино Олев�
ського району Житомирської області.
Після закінчення восьмирічної школи упро�
довж 1967–1971 рр. він навчається в Коро�
стишівському педагогічному училищі, яке
закінчив з відзнакою. З 1971–1976 рр. нав�
чається на фізико�математичному факуль�
теті Київського державного педагогічного
інституту імені М. Горького, здобувши фах
вчителя загальнотехнічних дисциплін, тру�
дового навчання і фізики. Інститут закінчив
з відзнакою в 1976 році, після чого працює
вчителем трудового навчання і фізики
Березанської СШ № 3 Баришівського
району Київської області.

Широка ерудиція, живий і питливий розум, постійний
пошук та тяга до нових знань підштовхнули молодого
педагога до подальших освітніх та наукових звершень.
Протягом 1977–1980 рр. він навчається в аспірантурі на
кафедрі загальної фізики Київського державного педаго�
гічного інституту. З 1980 р. працює викладачем, з грудня
1983 р. доцентом, з вересня 1992 р. завідувачем кафе�
дри загальнотехнічних дисциплін, а з травня 2006 р.
Микола Савич на посаді директора очолює Інститут гума�
нітарно�технічної освіти Національного педагогічного уні�
верситету імені М. П. Драгоманова.

Наукова робота завжди була і є найважливішою скла�
довою професійної діяльності нашого ювіляра. Дисерта�
цію на здобуття наукового ступеня кандидата фізико�ма�
тематичних наук М. С. Корець захистив у 1982 р., а док�
торську – в 2007 р. Вчене звання професора кафедри
загальнотехнічних дисциплін йому було присвоєно в
2008 р. У 2009 році обраний академіком Академії наук
вищої освіти України по загальнотехнічному відділенню.

Останніми роками вийшло друком понад 210 науко�
вих праць і публікацій, які користуються великим попитом
та є конче необхідними для аспірантів і магістрантів,
стали основою для роботи багатьох викладачів.

Микола Савич Корець – член Національної спілки
журналістів України, член редакційних колегій журналів
“Молодь і ринок”, “Гуманітарні проблеми вищої освіти”,
“Wczesna edukacja dziecka skore vzdelavanie dieta” (Поль�
ща), відповідальний редактор Наукового часопису Націо�
нального педагогічного університету імені М. П. Драго�
манова (серія 13). “Проблеми професійної і трудової під�
готовки”.

Сьогодні можна по праву сказати, що своєю науко�
вою діяльністю Микола Савич заклав фундамент наукової
школи і є учні, яких він виплекав і випустив у світ педаго�
гічної науки. Це 9 кандидатів наук, які працюють у вищих
навчальних закладах та науково�дослідних установах

України, також він здійснює керівництво підготовки
5 аспірантів та 4 співробітників до захисту кандидатських
дисертацій і двоє провідних викладачів за його консуль�
туванням здійснюють підготовку докторських дисертацій.

Микола Савич – талановитий учений і педагог, про
таких говорять – вчитель із Божою іскрою. Багато часу він
проводить у студентському середовищі, живе проблема�
ми студентської молоді, своїм життєвим прикладом
надихає її на гарне навчання, на шляхетні вчинки, пра�
гнення до життєвих звершень.

Професор М. С. Корець має великий досвід педаго�
гічної роботи і вагомі здобутки у науково�педагогічній
діяльності. Він читає основні технічні курси, керує науко�
вою роботою магістрів, є автором понад 20 навчально�
методичних праць, у тому числі 13 навчальних посібників
і одного підручника із грифом МОН України.

Є одна особливість у ювіляра: він космополіт в освіті.
Жагуче бажання пізнати світ, ввібрати в себе усі його
досягнення в галузі науки і техніки, у світовій дидактиці,
поділитись своїм досвідом із західними колегами, впро�
ваджувати у вітчизняну освіту світові освітні інновації – це
стало основним його професійним кредо. Так, з вересня
1989 року до січня 1991 року Микола Савич перебував у
відрядженні до Республіки Куба як консультант на фізико�
математичному факультеті Вищого педагогічного інсти�
туту імені Ф. Варели м. Санта�Клара, де ним було підго�
товлено 3 навчально�методичні посібники для студентів
вищих педагогічних закладів цієї держави. Сьогодні він –
організатор багатьох міжнародних конференцій з про�
блем технологічної освіти, ініціатор міжнародної співпра�
ці з провідними вищими навчальними закладами Швеції,
Норвегії, Німеччини, Фінляндії, США та Польщі.

У цій унікальній людині сплелись в одне ціле учений,
педагог та винахідник. У 1982 році його співучасть у тех�
нологічних розробках у галузі напівпровідникових матері�
алів були відзначені почесним дипломом на виставці

досягнень народного господарства (м. Москва), на якій
був виставлений авторський експонат у павільйоні “Цен�
тральна виставка науково�технічної творчості молоді”. За
впровадження одного із винаходів у науково�виробничу
сферу в 1984 році нагороджений почесною медаллю
“Изобретатель СССР”. У 1986 році його педагогічна
робота була відзначена знаком “Відмінник освіти УРСР”,
у 2005 році – Почесною грамотою Президії Академії педа�
гогічних наук України, у травні 2008 році – знаком “Петро
Могила”, у 2009 році нагороджений орденом Святого
Володимира ІІІ ступеня, а також медаллю М. Кравчука “За
видатні заслуги у галузі фізико�математичних наук” та
медаллю імені М. В. Остроградського.

Багатогранною є науково�організаційна діяльність
М. С. Корця. Він є членом двох спеціалізованих Вчених
рад із захисту кандидатських і докторських дисертацій,
заступником голови вченої спеціалізованої Ради по захи�
сту докторських (кандидатських) дисертацій за спеціалі�
зацією 13.00.02 – теорія та методика навчання техноло�
гій, 13.00.02 – теорія і методика навчання (технічні дисци�
пліни).

Він той, хто прагне випередити час! Тож науково�пе�
дагогічна робота ювіляра продовжується, є мрії, окресле�
ні нові горизонти, наукові плани та творчі задуми, отже,
будуть і нові звершення.

Шановний Миколо Савичу! Нехай радість натхненної
праці й душевна щедрість стануть невичерпним джере�
лом благословінь на Вашому небосхилі. Нехай кожен
день Вашого життя буде щасливим, світлим і радісним. І
хай сприяють цьому міцне здоров’я, повага колег, родин�
не тепло, вірні друзі, успіхи Ваших учнів!

З повагою,

колектив Інституту гуманітарно-

технічної освіти НПУ імені М. П. Драгоманова
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Міжнародна науково'практична конферен'

ція “Наукова еліта у розвитку держав”, зініці'

йована й започаткована позаторік Національ'

ним педагогічним університетом імені Михай'

ла Драгоманова та Інститутом екології, еконо'

міки й права, знайшла широкий резонанс у

світових наукових і громадських колах, адже

підняла проблему ролі еліти країни у державо'

творчих, освітніх процесах.

9�10 жовтня 2012 року ця наукова подія у столиці Украї�
ни проходила вже вдруге, об’єднавши під своєю тематикою
не лише вчених, але й політичних і громадських діячів, безпо�
середніх практиків�освітян, представників медіа. Конферен�
ція суттєво розширила свої тематичні вектори, де метою
обговорення стала роль наукової еліти у стратегічних напря�
мах розвитку держав, основних засад формування та під�
тримки майбутньої наукової еліти.

До участі в заході долучилися вчені з Молдови, Польщі,
Російської Федерації, Словацької і Чеської республік. Свої
погляди на розуміння сутності наукової еліти висловили
представники Адміністрації Президента України, Верховної
Ради, Кабміну, академіки Національної академії наук України,
Національної академії педагогічних наук України, дослідники
з галузей соціально�гуманітарних, природничих, екологіч�
них, економіко�правових наук.

Відкрив пленарне засідання міжнародної конференції
ректор університету�організатора, доктор філософських
наук, професор Віктор Андрущенко. “Приємно, що завдяки
цьому заходу Національний педагогічний університет імені
Михайла Драгоманова ще раз впише своє ім’я у світову істо�
рію, – наголосив Віктор Петрович, –  адже він ще раз зібрав у
своїх стінах таку плеяду інтелектуальної еліти, яку я бачу
зараз у цій залі”.

Свої слова привітання на адресу учасників висловив
президент НАПН України, доктор філософських наук, про�
фесор Василь Кремень. Зокрема Василь Григорович окре�
слив актуальність висунутої тематики і для української дер�
жави загалом. На думку академіка, це обумовлено не так
суб’єктивними чинниками, як об’єктивними процесами змін,
що відбуваються в сучасному цивілізованому суспільстві. До
таких науковець відніс зміну типу прогресу. “Перехід людства
до інформаційного типу прогресу і формування суспільства
знань вимагає більшого продукування знань, –  переконаний
Василь Григорович, – і сутнісного олюднення цих знань,
тобто надання можливостей отримувати освіту кожному гро�
мадянину”.

Безумовно, вирішення таких завдань без потужної нау�
кової еліти в сучасності практично неможливе. Це вимагає
особливої уваги до формування самої наукової еліти, як і
взагалі до підготовки особистості до життя і діяльності під
впливом суспільства, що суттєвим чином постійно змінюєть�
ся і ускладнюється.

“Ми повинні змінити освіту так, щоб вона не зводилася
лише до засвоєння певної суми знань, як це іноді поки що
буває. – переконаний пан Кремень. – В активному навчаль�
ному процесі повинно реалізовуватися як мінімум ще дві
функції освіти: потрібно навчити дитину навчатися упродовж
життя і використовувати вже отримані знання”. Іншими сло�
вами, на думку президента НАПН, варто формувати “людину
знань”. За таких умов наступним досягненням стане нова
формація потужної наукової еліти, яка буде сучасною і спро�
можною відповідати на виклики суспільства.

Серед обставин, що підвищують значимість ролі науко�
вої еліти в сьогоденні, опинилися й нові умови, в яких функ�
ціонує сучасна людина, а конкретніше – багатовимірність
інформаційно�комунікаційного середовища. Саме пред�
ставники наукової еліти країни здатні підготувати людину до
нових умов життя. Виклики глобалізації, що суттєвим чином
ускладнюють всю систему суспільних відносин і обумовлю�
ють ту обставину, що частина функцій, які раніше виконува�
лися в рамках держави, тепер набувають планетарного
характеру. За словами Василя Кременя, формування у гло�
бальному просторі взаємодії різних націй і різних держав

вимагає, щоб національна наукова еліта кожної країни була
здатна співпрацювати. Власне пан Кремень саме й підняв
питання формування такого поняття як “національна наукова
еліта”. “Ми є свідками появи глобальної наукової еліти слі�
дом за глобалізацією світу. Це знову ж таки завдання освіт�
ньої системи й наукових шкіл”, – зауважив Василь Григоро�
вич.

Спільною думкою учасників конференції стало й розу�
міння та роль наукової еліти у процесах розвитку держави,
яка може бути ефективною лише в умовах, коли вона ґрунту�
ється на демократичних принципах законотворення. Це
актуально в цілому для багатьох країн світу, але Україна тут
посідає чи не головне місце. “Наша держава ще зовсім
молода й в певних сферах суспільного життя і аспектах дер�
жавотворення знаходиться поки в перехідному періоді, що
вимагає особливої відповідальності громадськості й ролі
еліти держави”, – наголосив президент НАПН. Як приклад
цього науковець навів усвідомлення цієї проблеми на рівні
високого керівництва країни та створенні дорадчого органу
при Президентові України Вікторі Януковичі Конституційної
Асамблеї, куди входять близько ста фахівців – представників
наукової і політичної еліти держави. Це один з позитивних
прикладів зацікавленості країни в участі еліти в подальшій
розробці конституційних засад функціонування держави.

Власне на такій тематиці зосередив свій виступ і спе�
ціально уповноважений радник Прем’єр�міністра України,
академік НАПН, доктор філософських наук, професор, спів�
голова Наглядової ради НПУ Анатолій Толстоухов.

“Коли ми говоримо про наукову еліту у розвитку держав,
ми повинні розуміти, що через крапку говоримо і про сус�
пільство, і про особистість зокрема, – констатував Анатолій
Володимирович, – Окрім того, наукова еліта – це не лише
щось таке, що стосується безпосередньо фундаментальних
або прикладних наук, тому що сучасна політика без наукової
складової неможлива”. Така теза радника Прем’єр�міністра
стала безпрецедентною, оскільки виводила науковців на
розуміння великої політики через призму наукового знання.

Виходячи з історії, сьогодення і майбутнього України,
приходить усвідомлення, що як держава проходить свій пев�
ний шлях становлення, так разом з нею цей шлях проходить
її еліта. “Щоб стати на рівні з високорозвиненими країнами
світу, нам потрібна не просто модернізація, а прискорена
модернізація, яку неможливо здійснити без наукової складо�
вої”, – переконаний Анатолій Толстоухов. Поява такої нової
наукової еліти дозволить громадськості країни усвідомити,
що у глобальному світі, де ми теж виступаємо суб’єктом,
шлях пролягає не на Захід чи на Схід, а у новий світовий
порядок.

“Оскільки ми, ще не подолавши кризу історії, вже потра�
пили в кризу перспективи, то мусимо знати, що навіть з
точки зору демографії, якщо хочемо бути готовими реагува�
ти на виклики епохи через 40�50 років, наша сучасна політи�
ка має бути політикою стратегічного планування, що знову ж
таки неможливо без науки”, – обґрунтував пан Толстоухов.

Тезою академіка, що перевернула думку багатьох уча�

сників конференції і разом з тим знайшла чимало прихильни�
ків серед них, стала роль наукової еліти у формуванні нового
типу особистості, що посяде провідне місце в світовому про�
сторі, який переходить від соціально�економічних показників
розвитку до політики цінностей і ціннісних вимірів того, що
відбувається з державою і людством в цілому. Адже саме
особистість, на думку науковця, є тим ключем, за допомогою
якого суспільство відчинятиме двері цілісного світу, формую�
чи характер збалансованого розвитку країни. 

Творення еліти варто починати не лише з наукових уста�
нов, а ще зі шкільної парти. Таку думку під час пленарного
засідання конференції висловив народний депутат України,
академік НАПН, президент Малої академії наук України, що
стала співорганізатором заходу, доктор фізико�математич�
них наук, професор Станіслав Довгий. Зокрема було заува�
жено на важливості підтримки конференції такого масштабу
з боку провідного педагогічного вищого навчального закла�
ду. Якраз університет сьогодні є основною інтелектуальною,
методичною і практичною базою, яка готує вчителів майбут�
нього, плекає талановиті наукові кадри й закладає у педаго�
гічний процес моменти, яким присвячена конференція.

Аналізуючи світову ситуацію зі шкільною і позашкільною
освітою, Станіслав Олексійович окреслив стратегічні проек�
ти Малої академії наук, спрямовані на виховання наукової
еліти держави починаючи з учнівського віку. Базою для таких
проектів став у тому числі й міжнародний досвід, чому сприя�
ла І міжнародна науково�практична конференція “Наукова
еліта у розвитку держав”. До прикладу пан Довгий навів
методику французького підходу “Руки в тісті”, винайденого,
до речі, Нобелівським лауреатом, вченим�педагогом з укра�
їнським, волинським корінням Жоржем Шарпаком. Мова
йшла про те, що дитину слід виховувати з самого малечку,
використовуючи природну допитливість і цікавість. Нові іні�
ціативи МАН і передбачають започаткування проектів у дитя�
чих садочках, позашкільних навчальних закладах України,
серед учнів середніх класів з написання невеликих наукових
робіт. Мета цих заходів – перетворити дитину зі спостерігача
на учасника процесу пізнання, задавши таким чином базу
формування її особистості. “Перетворити дитину з резер�
вуара знань у фонтан ідей – це повинно стати й завданням
наукової освітньої еліти”, – переконаний Станіслав Олексійо�
вич.

З цим погодився і заступник голови Київської міської
державної адміністрації, доктор історичних наук, професор
Леонід Новохатько. Чиновник наголосив на винятковому
значенні події, що змогла об’єднати в одній аудиторії пред�
ставників освіти і науки кількох країн, керівників наукових
установ, народних депутатів і представників провладних
структур, а також журналістів. Це означає, що тематика кон�
ференції не зосередиться лише у вузьких колах обговорен�
ня, але буде доступною для ознайомлення широкій гро�
мадськості й знайде своє практичне втілення. Серед інфор�
маційних партнерів заходу такі відомі медіа, як спеціалізова�
ні видання “Освіта”, “Освіта України”, газета “Позашкілля”,
“Педагогічні кадри”, інтернет�портал “Золота еліта України”,
чимало українських і зарубіжних видавництв.

Зокрема під час конференції громадськості України було
презентовано 13 поважних наукових видань вітчизняних і
зарубіжних дослідників, що побачили світ в українських і
закордонних видавничих домах. Серед таких уже добре відо�
мі книги Віктора Андрущенка “Світанок Європи”, Василя

Кременя “Філософія антропоцентризму в освітньому про�
сторі”, що була представлена вперше польською мовою,
посмертне видання Почесного професора НПУ Тадеуша

Новацького “Світ мрій”, всесвітньо відома “Педагогіка і
психологія” Сергія Максименка, “Основи психопедагогіч�
ної корекції” Віктора Синьова, “Організація вільного часу
дітей у Польщі” провідної дослідниці з позашкілля Олени

Биковської. Особливу увагу у глядачів отримав проект Ана�
толія Толстоухова “Україна – Європа”, що відкривав відомі
й забуті сторінки з історії і міжнародних відносин української
держави та країн європейського простору. Вперше в Україні
були представлені видання іноземних вчених та часописи,
організовані спільно зусиллями кількох вищих навчальних
закладів Польщі, України і Словаччини. Свої думки щодо зна�
чення цих видань для світової науки висловили професори з
Прешовського університету, Педагогічного університету в
Кракові, Вищої Школи Адміністрації в Бельсько�Бела, Універ�
ситету Гуманітас в Сосновці. Інституту педагогіки Академії
спеціальної педагогіки імені Марії Гжегожевської й інші.

Таким чином, ІІ Міжнародна науково�практична конфе�
ренція “Наукова еліта у розвитку держав” в Драгоманівсько�
му університеті отримала чимало позитивних відгуків у сус�
пільстві. Директорка Українського центру оцінювання якості
освіти Міністерства освіти і науки, молоді та спорту України,
доктор філологічних наук, професор Ірина Зайцева назвала
захід на штиб російського академіка Лосєва “інтелектуаль�
ним бенкетом” за масштабами й актуальністю висунутої про�
блематики, що дозволить розробити стратегію підготовки
науковця нової формації еліти.

Людмила КУХ,

cвітлини Юлії КОВАЛЬЧУК
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Василь Кремень окреслив актуальність
висунутої тематики для української держави

Вітальне слово ректора Драгомановського
університету Віктора Андрущенка

Анатолій Толстоухов: 
“Нам потрібна прискорена модернізація, яку
неможливо здійснити без наукової складової”



29 вересня делегація студентського активу

НПУ імені М. П. Драгоманова під керівництвом

першого проректора професора Володимира

Беха та голови первинної профспілкової органі'

зації студентів Станіслава Цибіна відвідала

Уманський державний педагогічний університет

імені Павла Тичини та всесвітньо відомий Націо'

нальний дендрологічний парк “Софіївка”.

Ініціатором поїздки в Умань став ректор університе�
ту академік Віктор Андрущенко, який 17 вересня на
зустрічі зі студентством пообіцяв організувати поїздку
для лідерів молодіжного руху. “Я до вас сьогодні приї�
хав, тримаючи в руках “путівку” для студактиву в чарівну
Умань”, – сказав Віктор Петрович після підписання
угоди про співпрацю між ректоратом, студентською

профспілковою організацією і Студентською радою.
Студентство радо сприйняло подарунок від ректора уні�
верситету, тому адміністрація вишу не забарилась із вті�
ленням подарунку в реальність. 

До делегації увійшли голови профбюро та студент�
ських рад інститутів, аспіранти та
молоді викладачі. Більшість в Умані
була вперше, тому з інтересом слухала
екскурсію про створення парку “Софі�
ївка” і занурювалась в атмосферу

легендарної історії кохання.
З самого початку екскурсії

делегацію супроводжували
представники студентського
самоврядування Уманського
педуніверситету імені Павла
Тичини, які ділились досвідом
з організації студентських
заходів. Гуляючи парком,
молодь змогла ближче поз�
найомитись і в неформальній
обстановці домовитись про
спільні заходи. На пам’ять
було презентовано студентсь�
ку газету університету “Студ Life” та було домо�
влено про співпрацю з  драгомановською бага�
тотиражкою “Педагогічні кадри”. 

До організації поїздки в університеті поста�
вились серйозно. Делегація відзначила професіоналізм
інструктора університетського профкому Олени Мінен'

ко. Суботній день запам’ятається драгомановцям
надовго – сонячна погода, гарний парк, нові знайом�
ства. Та головне слід сказати про дружність драгома�
новського колективу. Про це вже неодноразово писа�

лось, але справи говорять самі за себе. В їдальні педу�
ніверситету імені Павла Тичини студентство підкресли�
ло, що “в нас єдиний колектив, і навіть під час обіду ми
повинні бути разом”. Після цього хлопці зсунули окремі
столики в один великий. Після обіду все було розста�

влено на свої місця. “Маємо залишити все так само, як
було спочатку”, – зазначив студент Інституту історичної
освіти Євген Бачинський.

Дорогою до Києва студенти, незважаючи на ціка�
вий, але все ж виснажливий день, співали народні пісні і
вже почали планувати нові заходи на новий навчальний
рік.

Сергій РУСАКОВ

Сьогодні Мирослава Ульяніна – відома

телеведуча, більшість українців можуть

бачити її щоранку в популярній телевізійній

програмі. Але в Драгомановському універ-

ситеті вона стала відомою ще раніше, адже

всі п’ять років її навчання були сповнені

активною роботою в студентському само-

врядуванні. 

У розмові за кавою з Мирославою як з

подругою зі студентської лави я запропону-

вав записати інтерв’ю. У відповідь пролуна-

ло: “Вмикай диктофон”. 

– Ти брала участь у студентському самовряду-

ванні Драгомановського університету. Чим для

тебе виявився корисним цей досвід?

– Студентське життя згадую з радістю і розумію,
що моя робота в студсамоврядуванні сприяла швид�
шому усвідомленню багатьох життєвих принципів. Це
чудовий досвід “як все встигнути за 24 години”. Нав�
чання, різні майстер�класи,
тренінги, участь у Вченій
раді вишу, організація
“Тижня української мови”,
“Студентська республіка”,
газета “Драгомановець”
тощо. Крім того, я пра�
цювала редактором і вер�
стальником у журналі “Виз�
вольний шлях”. Це все
поєднувала з поїздками на
різноманітні київські та
українські форуми та з’їз�
ди. Тому вважаю, що сту�
дентське самоврядування
навчило організовувати
свій час, спілкуватися з
людьми та мотивувати їх до громадської роботи.
Крім того, воно допомагає мені зараз по роботі.
Якось телефонувала до Олега Скрипки, і мені дали
номер його прес�секретаря. Почавши спілкуватись,
зрозуміла, що чую знайомий голос. Виявилось, що
це моя знайома зі студентських років – Аня Каліні�
ченко. Сьогодні я зустрічаю людей, з якими раніше
спілкувалась на рівні інституту, університету, міста чи
України, вже в інших ролях. Починаю усвідомлювати,
що студсамоврядування – це гарна “школа життя” і
ми всі досягли свого теперішнього завдяки йому. 

– Наскільки я пам’ятаю, ти брала участь у

театрі “Вавилон” і навіть виступила автором

однієї з вистав. Цього року театр відсвяткував

десятиріччя, а його керівниця – Ірина Савченко

– також у травні відзначила ювілей.

– У кожного в житті є люди, які вплинули на його світогляд. Для мене є дві такі люди�
ни. Одна з них – шкільна вчителька мови і літератури у школі, з якою спілкуюсь до цього
часу. Коли приїжджаю в Рівне, то спочатку йду до батьків, а потім одразу до неї. Друга
людина – це Ірина Віталіївна. Побачила її на першому курсі, і в мене засвітилися очі. Я
відчула, що це фантастична людина. І вже познайомившись, зрозуміла, що не помили�
лась. З нею дійсно хочеться спілкуватись, з неї потрібно брати приклад. До речі, у вибо�
рі університету вирішальним моментом став саме студентський театр, адже я брала
участь у шкільному театрі і грала в постановці “Мина Мазайло”. На першому курсі Ірина
Віталіївна запросила мене і Катю Кот в театр “Вавилон”. Ми одразу ж погодились. Репе�
тиції, перші читки сценаріїв, святкування перемог. “Вавилон” і студсамоврядування – це
значна частина мого студентського життя.

– Які саме знання зі студентської лави тобі стали в нагоді? 

– Виділити конкретний напрям складно, а ось в комплексі це стало путівкою для
вдалої роботи. Крім того, є знання, набуті на заняттях в аудиторії, а є ті, які здобуваємо
під час всього студентського життя. 

– Які б ти поради дала студентам-філологам?

– Брати від кожної хвилинки  життя максимум! Планувати майбутнє, але жити тим,
що є зараз. В Києві є можливості на кожному кроці. На роботу на “5 канал” я потрапила
з другої спроби. Першого разу мені відмовили, мотивуючи це тим, що в мене через нав�
чання брак часу. Студенські роки – це можливість спробувати все! Потрібно стажуватись
в різних місцях, заводити нові знайомства, шукати себе. Найгірше, що може бути, – це

ситуація, коли на п’ятому курсі людина не має дос�
віду і нагадує чистий папірець. 

– Ти зараз ходиш на якісь додаткові курси?

– Так, вивчаю французьку мову. У мене бабуся
жила в Аргентині, тому планую також вивчити
іспанську та італійську. В планах також серйозно
зайнятись акторською майстерністю.

– Тебе впізнають на вулицях?

– Буває. Одного разу навіть проїхала свою
станцію в метро, спілкуючись з жіночкою. Дуже
люблю свою програму “Сніданок” і можу багато
про неї розповідати. У нас дружний колектив: ми
разом працюємо, монтуємо, знімаємо, відпочи�
ваємо.

– “Сніданок” – одна з найдавніших пере-

дач на  “1+1”, і наразі вона знову має найбіль-

ші рейтинги. Ти відчуваєш відповідальність на

собі за передачу, за те, що ви доносите телеглядачам? 

– Так. Хочеться, щоб передача була максимально якісною і ціка�
вою. Ми маємо вранці нести людям позитив, дарувати гарні емоції.

– Як ти готуєшся до своїх інтерв’ю?

– По максимуму шукаю інформацію про цю людину, починаючи з
біографії і закінчуючи інтерв’ю, які вона давала раніше. 

– Кого з відомих діячів ти вже записувала?

– Мені пощастило взяти інтерв’ю у Алена Делона, Мікеле Плачідо,
Монсерат Кабальє. Остання щиро розповіла про сім’ю, життя й дала
мені поради. З вітчизняних артистів – Михайло Жванецький, Валерій
Меладзе, Діана Арбєніна, Ілля Лагутенко. До речі, зізнаюсь: в інозем�
них артистів брати інтерв’ю якось простіше. Вони в першу чергу люди,
а вже потім – “зірки”. 

– Дякую за розмову.

Спілкувався Сергій РУСАКОВ
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ТЕПЛА ЗУСТРІЧ В УМАНІ

Студентське життя

МИРОСЛАВА УЛЬЯНІНА: ЖИТТЯ ПО МАКСИМУМУ
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Матеріали про відпочинок у спортивно'

оздоровчому таборі “Сула” газета

“Педагогічні кадри” розміщує щороку, та

цього разу до редакції потрапила не просто

стаття, а справжній щоденниковий запис

студентки, яка після закінчення першого курсу

поїхала відпочивати на університетську базу в

м. Лубни Полтавської області. Отже, перед

вами записи, якими залюбки поділилась Анна

ЄНІНА. Світлини – Геннадія Целковського.
Date: 16 липня

Time: 18.00

Local: потяг до Лубен

Emotions: хвилювання

Людей лякає невідоме, тому вони уникають його. Або,
заради адреналіну, вперто йдуть назустріч. Зараз я їду
плацкартом до м. Лубни, де на мене чекає ЩОСЬ (неймо�
вірне, незабутнє, фантастичне; жахливе, катастрофічне,
нудне. Що – саме ще не знаю). 

Їду на базу відпочинку рідного alma mater (НПУ) –
“Сула”. Я не знаю, хто і що там буде. Але свідомо і цілес�
прямовано з усіх запропонованих путівок у профкомі
вибрала цю. Що це – інтуіція? доля? чи катастрофічні два
тижні літа?..

Date: 17 липня

Time: полудень

Local: своя кімната

Emotions: сумніви

Ще на вокзалі познайомилась із дівчиною, яка, як вия�
вилося, теж їхала на базу. Дорогою ми розговорились.
“Якщо там всі будуть такі ж прості та відкриті, вважатиму,
що мені пощастило”, –  подумала я. 

Тут. Територія досить чимала. Склалось враження, що
я приїхала у дендропарк. І повітря… Воно зовсім не таке,
як у Києві. Ось і друзі моєї супутниці. Я хвилювалась: це
був свого роду екзамен, який, як здавалось мені, я склала
на “добре”. Також на території бази є окремі будиночки на
декілька чоловік. На вечір мене запросили до альтанки, що
біля будиночка №18. У компанії абсолютно незнайомих
людей мені, на диво, було затишно і тепло. Особливістю
“Сули” є те, що тут – кожен “свій”. Шалені жарти, перегу�
кування і фрази типу: “А пам’ятаєш, як позаторішньої\то�
рішньої\і т.д. Сули...”. Все ж таки є страх не стати “своєю”.

Снідала за столиком сама – чомусь не наважилась
підійти до вчорашніх компаньйонів. Самотньо.

Date: 21 липня

Time: 19.30

Local: природа

Emotions: захват

ЩОДЕННИКУ! Пробач, що не писала такий тривалий
час, але… просто ніколи! Про все хронологічно:

В той же день я підійшла до компанії, що грала у фріз�
бі. Вони здивовано запитували, чому не підходжу до них.
Того ж вечора – знову до альтанки, але протягом дня при�
їхало ще чоловік десять, тому ледь усі втиснулись, і знову
– гамір, жарти… Розпочали гру в “Таємного Друга”! Кожен
бажаючий грати тягнув з капелюха прізвище своєї “жер�
тви”. І цим самим зобов’язувався цій людині робити пода�
рунки, приділяти увагу і робити компліменти. Ключове
слово “Таємний”. Звісно, якщо людина витягла папірець зі
своїм прізвищем, то перетягує. Побачимо, що воно таке.

Усі дивувались, що я ще й досі не виходила на берег
Сули. Тому наступного дня, одразу після сніданку, я пря�
мувала туди. Щойно вийшовши за територію бази, поба�
чила безкраїй килим з польових квітів. А якщо спуститись
донизу – через хвилинку вийдеш на Сулу, яка змією
тягнеться вздовж цієї невимовної краси. Я ніколи не могла
подумати, що такі чисті річки ще є на Україні! Не вагаю�
чись, стрибаю у воду і насолоджуюсь досить прохолод�
ною водою (незважаючи на спеку). Біля берегу пахне м’я�
тою, бо її там чимало росте. Цього єднання з природою
було достатньо, аби протягом дня був чудовий настрій!

А вчора їздили до Мгарського монастиря. Давно я не
відчувала у храмі такої сильної енергетики. Купа вражень.
І лише хороших вражень. А зараз сидимо за територією
бази з видом на гарну Сулу. Хлопці розпалюють вогнище
для шашлику. Виявляється, це тут – традиційне явище, і
дехто навіть спеціально сюди приїжджає святкувати день
народження! 

А Таємний Друг подарував мені мильні бульбашки.
Date: 22 липня

Time: 16:00

Local: пляж

Emotions: очікування

Вчорашній день… понад двадцять чоловік сидить нав�
круг, об’єднані не лише одним багаттям, а й спільними
темами, жартами. Невимовно затишно теревеніли, не
помітивши, як почало світати. Ці короткі літні ночі...

А зараз майже всі – на традиційному післяобідньому
волейболі. А я трішки позасмагаю і піду грати у настоль�
ний теніс – це виходить дещо краще. 

Сьогодні – “екватор” нашої зміни. Але попереду – ще
стільки ж яскравих днів! Піду прокатнусь Сулою на катама�
рані.

Date: 24 липня

Time: 10:00

Local: моя кімната

Emotions: злість

Не знаю, як цього ранку вишикувались планети, але я

проспала сніданок. “Голодна, холодна й нещасна…”, – як
у пісні Святослава Вакарчука. Все про мене. А ще все�все
болить! Учора ввечері у нас був Щорічний Чемпіонат з тві�
стеру!!! Я навіть пройшла у напівфінал. Але, зрозуміло, що
переміг найсильніший. У будиночку № 15, розрахованому
на проживання для чотирьох чоловік, було душ з 20 – і все
студенти, аспіранти, молоді викладачі НПУ (з розрахунком
на те, що певна кількість народу сиділа у альтанці). І відео
знімали, і фотографували, і просто гарно провели час! Ну
ось, навіть злитися не можу повноцінно. 

А щойно мені зателефонували, запитали, чи все зі
мною в порядку і запросили на гру в покер до альтанки. Не
можу відмовитись! Ще спишемось.

Date: 28 липня

Time: 20:30

Local: моя кімната

Emotions: смуток'щастя

Знаєш, як воно – коли останній вечір і хочеться спро�
бувати все те, що не встиг за два тижні?..

Учора ввечері, нарешті, кожен відкрив карти своєму
Таємному Другові – виявляється, мій ТД підозрювала
мене ще з середини зміни. За те на свого я б у житті не
подумала! Ось він – професіоналізм. Наступного року,
коли обов’язково приїду  сюди, вже буду досвіченішою.

А сьогодні вночі піднімалась на найвищий пагорб з
тих, що тут за територією. Тут є приказка – “На цей пагорб
обов’язково потрібно підійнятись, як мінімум, 4 рази:
вранці, вдень, ввечері і вночі”. Щоденнику, яке тут зіркове
небо! “Ніде немає такого зіркового неба, як у Лубнах”, –
слова адресою звідти ж. А я б додала: і такого повітря, і
такої води. Перейшовши до стихій, не можу не сказати “і
такого вогню!”. Зараз хлопці розпалюють багаття для
останнього у цьому році, але ніяк не останнього для усіх
нас “Сульського вогнища”. Шашлик, пісні і спогади про ці
два тижні. За програмою – нічне купання у Сулі та тепла
Лубенська ніч. Welcome to “Sula”!

W E L C O M E  T O  “ S U L A ”

МИНУЛОГО року команда Студентської ради
Інституту філософської освіти та науки
започаткувала чудову традицію – підкорювати
“збірною солянкою” студентів�філософів та їх
друзів карпатські вершини. Підтримали ініціативу і
цьогоріч.

Якщо минулого року “фішкою” мандрівки були
лекції на Говерлі, які прочитали наші любі викладачі
Сергій Русаков та Антон Дробович, то 2012�го
вирішили провести буккросінг (це процес обміну
прочитаними книжками, які попередньо
представляє кожен із учасників заходу). Тож
можна сказати, що ІФОН спільно з літклубом
“Маруся” та інтернет�порталом “Афіша�Бровари”
провів перший в історії України буккросинг на
Говерлі. 

На Говерлі для добровільного обміну
опинились наступні книги: “Заповіт” Т. Г. Шевченка, “НепрОсті” та “З цього можна зробити декілька
оповідань” Т. Прохаська, “Чайка на ім’я Джонатан Лівінгстон” Р. Баха, “Поштамп” Ч. Буковскі, “Смешные
любови” М. Кундера, “Як я обслуговував англійського короля” Б. Грабал, “Хресний батько” Маріо Пьюзо та
інші.  

Ольга ГОНЧАР

Світлини Світлани КЕДР (ЯЦІВ)
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Тим часом...Тим часом...

ПОПЕРЕДУ ВСЕСВІТНЯ УНІВЕРСІАДА'2013

ЗГІДНО з календарем Міжнародної
Федерації боротьби на поясах Алиш (МФБА)
для проведення процедури відбору та
ліцензування на Всесвітні ігри Sport Accord
Combat Games 2013 р. у м. Санкт�Петербург
(Росія) (1�4 місця) і ліцензування для участі у
Всесвітній Універсіаді 2013 року в м. Казани
(Росія) (1�8 місця) у м. Мінську був
проведений Х Ювілейний чемпіонат світу з
боротьби на поясах Алиш.

В чемпіонаті взяли участь спортсмени
17 країн світу, які пройшли попередній відбір на чемпіонатах своїх
континентів. Збірна команда України була представлена
8 спортсменами (5 з них – драгомановці). Таким чином, НПУ імені
М. П. Драгоманова має 10 ліцензій на Всесвітню Універсіаду 2013 року
в м. Казань (Росія).

За багаторічну та плідну роботу з розвитку традиційних видів
боротьби народів світу віце�президент МФБПА, Президент
Європейської Асоціації боротьби на поясах Алиш Геннадій Арзютов

(на фото) був нагороджений золотим орденом Міжнародної Федерації
асоційованих видів боротьби (ФІЛА).

Вітаємо спортсменів та бажаємо нових перемог!

Прес-служба університету

Спортивне життяСпортивне життя
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Наклад 1000  примірників.

Відповідальність за достовірність інформації
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Рукописи не рецензуються і не повертаються.

Колочава – унікальне село на Закарпатті, розташоване по сусідству

з озером Синевир, у мальовничій долині в Міжгірському районі. Чудові

гірські краєвиди, чисте повітря, мінеральна вода, гостинність місцевих

мешканців, – саме ці фактори та й багато інших вплинули на рішення

створити Навчально'оздоровчий комплекс НПУ імені М. П. Драго'

манова в с. Колочава.

Саме тут на території Національного природного парку “Синевир”, в урочищі Ква�
совець, де могутність Карпатських гір, унікальність букових пралісів та цілющість
мінеральних джерел поєдналися в єдине ціле, саме тут гостинно відчиняє свої двері
навчально�оздоровчий комплекс нашого університету.

Комплекс пропонує комфортабельні номери для проживання та повний харчо�
вий сервіс. Відвідувачам надається унікальна можливість скуштувати – “токан”,
“бограч”, “банош”  – найкращі синевирські страви, адже Закарпаття славиться смач�
ною кухнею.

Крім цього, комплекс пишається наявністю на його території бювету мінеральної
води “Колочава”, що відноситься  до типу Нарзан та збагачує весь організм людини
залізистими мінералами, кальцієм та магнієм. А також вода має лікувальні властиво�
сті, адже витікає в одному із екологічно найчистіших куточків Українських Карпат –
Національному природному парку “Синевир”.

Окрім цього, комплекс пропонує і спеціальну програму для дозвілля гостей,
наприклад, рибальство. Незважаючи на те, ви професійний рибалка чи вперше взяли
в руки вудку, процес вилову форелі однаково захоплює всіх. Адже винагорода за
зусилля –  це смачно приготовлений ваш улов.

Безперечно, вас захопить самобутність культури та традицій Бойківського краю,
що яскраво проявляється в архітектурних стилях будинків, церков, колиб та лазень.
Для бажаючих детальніше ознайомитися з етнографічними особливостями Колоча�
ви працює скансен “Старе Село”, який дивує відвідувачів не лише кількістю експози�
цій, а й театралізованими дійствами.

Багато вражень та емоцій цього року отримали студенти п’ятого курсу спеціаль�
ності “туризм” Інституту природно�географічної освіти та екології  під час проходжен�
ня виробничої практики на території навчально�оздоровчого комплексу. Це була уні�
кальна можливість для майбутніх фахівців туризму ознайомитися з найперспективні�
шим регіоном України та особисто прийняти участь в дослідженні туристсько�рекре�
аційних ресурсів Міжгірщини та створення перспективного туристського продукту.

Тож Навчально�оздоровчий комплекс Національного педагогічного  університету
імені М. П. Драгоманова в с. Колочава завжди радий зустріти викладачів, студентів та
гостей.

Юлія ІВАШКО,

викладач кафедри туризму,

студенти 5 курсу спеціальності “туризм”

ТАМ, ДЕ ГОРИ Й ПОЛОНИНИ…
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Враженнями від літнього відпочинку на базі “Синевир” з

драгомановцями поділилась професор кафедри культурології, доктор

філософських наук ГАЛИНА МЄДНІКОВА.

– Галино Сергіївно, чому ви порадите викладачам та студентам поїхати на базу

відпочинку “Синевир”?

– На це є багато причин. По�перше, це чудовий відпочинок у неймовірно гарному місці.
Коли відчиняєш вікно кімнати, то чуєш співи пташок, шум річки, вітерець. Вечорами чутно,
як лунають дзвони православної церкви, яка знаходиться через річку. Але це не просто
відпочинок подалі від галасливого міста, але й естетична рекреація. По�друге, це унікальна
можливість оздоровитись, адже перебуваєш на свіжому закарпатському повітрі, п’єш
чисту джерельну воду. Зізнаюсь, що відчула ефект на собі – стала почувати себе краще.

– Сьогодні популярний активний

відпочинок, більшість хоче провести

відпустку не просто байдикуючи, але й з

користю для  розвитку. Чи є така

можливість для відпочиваючих бази

“Синевир”?

– Для подібного типу відпочинку на базі
продумано багато варіантів – є екскурсії як
для старшого покоління, так і для молоді. Для
молоді пораджу денну екскурсію  гірськими
стежками до вівчарів, які змінюють свою
локацію кожні три місяця. Вони чекають на
групу екскурсантів, яка зазвичай складається з 5�7 чоловік. Це гарна нагода дізнатись про
культуру і побут людей цього фаху.  Вони влаштовують обід із різних сортів справжнього
сиру і молока. Тому це не тільки цікаво, але й смачно. Для людей старшого віку цікавими
мають стати екскурсії екологічними стежками, яких територією заповідника багато.

Пораджу відвідати скансен – музей під відкритим небом, де зібрано найкращі зразки
архітектури Закарпаття. Це вкрай пізнавально і захоплююче. Загалом є можливість
відвідати різноманітні музеї в с. Колочава, тому якщо через день ходити на екскурсії, то за
два тижні заїзду можна встигнути обійти всі культурні об’єкти.

– Після того як людина  повертається з якоїсь бази відпочинку, її одразу

запитують: “Як годували?”. Тому і ми підтримаємо давню традицію. Галино

Сергіївно, як годують на базі?

– Годують домашньою їжею і це дійсно якісно та смачно. Взагалі питанню якості
директор бази “Синєвір” Анатолій Дербак приділяє велику увагу. Єдине, що може
викликати невдоволення, це те, що вигоди знаходяться не у кімнаті, а на першому поверсі
в коридорі. Але все ж це територія заповідника, тому можна зрозуміти. Крім того, там
завжди прибрано і взагалі вся територія бази доглянута.

– Все залежить від директора…

– Повністю погоджуюсь. І університетській базі з директором пощастило. Анатолій
Юрійович слідкує, щоб відпочиваючі були задоволені перебуванням. Прокидаєшся – він
уже на роботі, засинаєш – ще десь трудиться. Він вкладає душу в базу, і це помітно. Думаю,
що база розвиватиметься надалі, і хочеться, щоб побільше драгомановців її відвідало.

– Ви плануєте наступного року поїхати відпочивати на базу “Синевир”?

– Так.
– Дякую за розмову.

Спілкувався Сергій РУСАКОВ

ГАЗЕТА “Педагогічні кадри” започатковує новий проект під назвою “Фотопрогулян�
ка бульваром”. Починаючи з цього і по червневий випуск багатотиражки на цьому місці
розміщуватимуться світлини бульвару Тараса Шевченка – невід’ємної частини столиці.
Крім того, для драгомановців бульвар також відіграє важливу роль – саме на ньому
призначають побачення наші студенти, ним прогулюються викладачі після занять, сидя�
чи на лавках бульвару, майбутні вчителі спостерігають за сучасним ритмом міста.

Новий фотопроект стане мандрівкою як в просторі, так і в часі. На цьому місці газе�
ти – з номера в номер – з’являтимуться світлини з бульвару Тараса Шевченка з погляду
людини, яка прогулюється від Бессарабської площі до площі Перемоги. Читач зможе
побачити не просто зміну локації, але й пір року, адже для кожного нового випуску ство�
рюватиметься нова фотографія. У цьому випуску ви бачите початок бульвару Тараса
Шевченка у жовтні, вже в наступному – ми пройдемо далі, і так само світлина буде зро�
блена в місяць видання газети. Таким чином, ми пройдемо увесь бульвар через осінь,
зиму, весну і завершимо влітку 2012 року.

Висловлюємо подяку за ідею нового фотопроекту Ірині Тищук і Тетяні Шелепко. У
цьому випуску розміщуємо світлину Ірини Тищук.

Фотопрогулянка бульваром

Ректорат та профспілкова організація університету з глибоким сумом сповіщають, що

22 жовтня 2012 р. на 76-му році пішов з життя професор кафедри економічної теорії 
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Ректорат та профспілкова організація університету з глибоким сумом сповіщають, що

18 жовтня 2012 р. пішла з життя інженер видавництва НПУ імені М. П. Драгоманова  

БЕСПАЛЬКО Леоніда В'ячеславівна 
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